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LEGISLACIÓN// No se modificará la Ley de Ganadería

LA UNIÓ logra frenar las fuertes e injustas sanciones que se  
pensaban imponer a los apicultores

LA UNIÓ ha conseguido que todos los grupos parlamenta-
rios de les Corts, por unanimidad, aprueben una enmienda 

de supresión por la que no habrá finalmente modificación de la 
Ley de Ganadería y por tanto los apicultores de la Comunitat 
Valenciana no recibirán las fuertes sanciones como estaba pre-
visto. / REDACCIÓN

La Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda de les Corts 
debatió y votó las enmiendas de los distintos grupos a la Ley 
de Acompañamiento de los presupuestos de 2021, entre ellas 
una que contemplaba la modificación de la Ley de Ganadería, 
por la cual se preveía imponer elevadas sanciones de hasta 
60.000 euros a los apicultores que incumplieran el Acuerdo del 
Consell que limita la polinización cruzada de los cítricos, cono-
cido como pinyolà.   

En octubre, LA UNIÓ presentó ya a los diferentes Grupos Par-
lamentarios de les Corts unas propuestas de enmiendas, entre 
las que se encontraba la retirada de ese cambio en la Ley de 
la Ganadería. En este sentido, la organización se congratula de 
la  reacción de los grupos parlamentarios y considera que es 
un gran logro fruto de la unión del sector apícola, al que sin 
duda contribuyó la manifestación conjunta de todas las orga-
nizaciones vinculadas al sector apícola el pasado 6 de no-
viembre. 

La organización aprovecha para pedir a la Generalitat que abo-
gue por la convivencia entre los sectores apícola y citrícola y 
supere ya de una vez por todas una situación que se arrastra 
desde hace casi treinta años.  

El sector apícola de la Comunitat Valenciana ha pasado de 
producir miel de azahar sin problemas hasta principios de los 
años 90 a percibir una compensación por la prohibición de 
establecer asentamientos en zonas citrícolas y posteriormente 
dejar de recibir esta ayuda desde 2009 a cambio de ir am-
pliando las zonas permitidas para autorizar asentamientos. 

Por otra parte, no tenía mucho sentido imponer sanciones por-
que el Acuerdo de la pinyolà está poco a poco permitiendo la 
implantación de más asentamientos apícolas y reduciendo la 
conflictividad entre ambos sectores. Además, el sector citrí-
cola está avanzando en una auto reconversión hacia varieda-
des que no provocan polinización cruzada (triploides), que 
permitirán paulatinamente el incremento de asentamientos y, 
por su parte, el sector apícola está cumpliendo de forma ge-
neralizada el Acuerdo ya que el nivel de denuncias por parte 
de la administración es muy bajo.  

Cabe indicar, además, que los apicultores sufren la expulsión 
de las zonas citrícolas en épocas de floración como conse-
cuencia de una deficitaria ordenación varietal que por poliniza-
ción cruzada provoca la aparición de semillas en determinadas 
variedades de cítricos. En la década de los 80 y 90 se planta-
ron a lo largo de la Comunitat Valenciana variedades híbridas 
de mandarino que provocaron la presencia de semillas en los 
frutos de otras variedades del grupo mandarinas que, hasta el 
momento, no las producían. La consecuencia fue un menos-
cabo de la calidad final de algunas variedades de cítricos con 
grave repercusión comercial negativa. Por ello, y con objeto de 
evitar la presencia de semillas en frutos cítricos, se estableció 
la obligación de sacar las colmenas de las zonas citrícolas, un 
problema que lejos de solucionarse se ha enquistado en el 
tiempo. 

Manifestación 

Esta decisión llegó unas semanas más tarde de la protesta re-
alizada el pasado 6 de noviembre por el conjunto del sector 
apícola de la Comunitat Valenciana.  Apicultores de LA UNIÓ 
participaron en una camionada apícola formada por más de 
300 vehículos que concluyó frente a la Conselleria de Agricul-
tura en València. LA UNIÓ estuvo representada en muchos de 
estos vehículos y también con la presencia del secretario ge-
neral, Carles Peris; la responsable del sector apícola, Mª Car-
men Miralles; y dos miembros de la Comissió Executiva, Luis 
Javier Navarro y Paco Benavent Pelufo. 

Furgonetas, camiones, remolques, además de varios apiculto-
res a pie ataviados con carretillas cargadas de colmenas va-
cías,  inundaron los alrededores de la Ciudad Administrativa 9 
d'octubre de València, mostrando una unión histórica del sec-
tor de todas las comarcas de la Comunitat Valenciana y de 
todas las organizaciones agrarias. Allí se procedió a la lectura 
de un manifiesto reivindicativo. 

Aumento de fondos del Plan Nacional Apícola 

El Plan Nacional Apícola podrá ver sus fondos incrementados, 
según ha informado el Ministerio de Agricultura en una reciente 
reunión, por lo que LA UNIÓ aprovecha para pedir tanto al pro-
pio Ministerio como a la Conselleria de Agricultura que lo ten-
gan presente a la hora de rearmar y ejecutar sus presupuestos. 

Los fondos del PNA aumentarán en un 70 %, lo que supone 
un incremento de unos 7.930.000 euros. Está contemplado 
en el Marco Financiero Plurianual de la UE, con lo que se po-
drían empezar ya a utilizar a partir del próximo año, y afecta, 
por ende, a la anualidad del Plan Nacional Apícola 2020/2021. 
LA UNIÓ ha solicitado formalmente a la Conselleria de Agri-
cultura para que tenga en cuenta el incremento de fondos del 
Plan Nacional Apícola en su presupuesto y un mayor grado 
de ejecución. 

camp valenciàACTUALITAT
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PLAGUES// Mesures que s’adoptaran de cara a l’any vinent

LA UNIÓ i la Conselleria d’Agricultura acorden una estratègia de 
lluita sostenible contra el Cotonet de Sud-àfrica

LA UNIÓ i la Conselleria d’Agricultura han acordat realitzar 
una estratègia conjunta per a la lluita sostenible contra el 

Delottococcus aberiae -Cotonet de Sud-àfrica-, mitjançant el 
repartiment de feromones per al parany massiu l'any vinent en 
unes 10.000 hectàrees de cítrics de les zones més afectades 
de la Comunitat Valenciana. / REDACCIÓ

Agricultura atén així la petició que li va formular aquesta orga-
nització agrària el mes d'abril passat amb la finalitat de reduir la 
població de la plaga i que consistia en la compra pública d'a-
questa feromona d'atracció sexual i piretrines naturals per a im-
plantar-se en una superfície mínima afectada, dins d'un projecte 
pilot per a una posterior implantació en un espai de cultiu més 
representatiu. LA UNIÓ apostava ja en aquella data per la com-
pra pública d'aquest nou producte que a més procedeix d'una 
empresa valenciana radicada en la localitat de Carlet i que s'ha 
demostrat efectiu en la reducció de les poblacions de mascles 
amb un descens dels danys. 

La mesura es va acordar en el transcurs d'una reunió mantin-
guda pel secretari general de LA UNIÓ, Carles Peris, i el res-
ponsable del sector de cítrics, José Francisco Nebot, amb el 
exsecretari autonòmic d'Agricultura, Francisco Rodríguez Mu-
lero; el que era director general d'Agricultura, Roger Llanes, i el 
cap de servei de Sanitat Vegetal, Vicente Dalmau. LA UNIÓ 
agraeix la predisposició i bona voluntat dels responsables de 
Conselleria per a fer possible aquesta proposta que és de gran 
importància per al sector citrícola de la Comunitat Valenciana. 

Cal assenyalar que el passat 16 d'abril la Comissió Europea va 
posar data de caducitat als productes fitosanitaris formulats 
amb la substància activa del metil-clorpirifos, l'eina activa més 
efectiva fins ara per al control de la plaga del cotonet Delotto-
coccus aberiae, conegut com Cotonet de Sud-àfrica. Paral·le-
lament, s'ha anat treballant des de fa temps per part de la 
Conselleria d'Agricultura en sistemes de lluita biològica i ara ja 
es té l'autorització del Ministeri d'Agricultura per a comercialit-
zar este sistema de control made in Comunitat Valenciana 
basat en un parany amb feromones d'atracció sexual i piretrines 
naturals. 

Declaració d’emergència 

La consellera d'Agricultura, Mireia Mollà, ha donat llum verda a 
la posada en marxa d'un nou procediment de lluita contra el 
'cotonet' de Sud-àfrica (Delocttococcus aberiae) després de 

signar una declaració d'emergència que articula les condicions 
i detalls d'aquesta estratègia que ve a reforçar les accions que 
ja es realitzen per a combatre la plaga. 

La tècnica en qüestió està basada en un producte elaborat amb 
feromones i piretrines. Les primeres actuen com a atraient del 
'cotonet', mentre que les segones causen la seua mort. Es pre-
senta en uns dispositius dissenyats per a la seua col·locació 
massiva en l'arbratge i està prevista la distribució de fins a 2,5 
milions de paranys d'aquest tipus. 

"Hem aprovat una inversió de 2,3 milions d'euros per a sufragar 
la compra d'aquests dispositius -ha explicat la consellera- que 
complementaran el mètode de combat consistent en la solta 
massiva del depredador natural del 'cotonet', el Anagyrus abe-
riae, que ja estem realitzant des del passat estiu". 

Mollà ha destacat que "l'important esforç pressupostari que fem 
respon al fet que la sanitat vegetal és una de les nostres priori-
tats perquè som conscients dels greus problemes que les pla-
gues i malalties impliquen als agricultors i volem prestar-los tot 
nou suport". 

Per la seua part, el secretari autonòmic d'Agricultura i Desen-
volupament Rural, Roger Llanes, a l'hora de referir-se als de-
talls d'aquest nou sistema, ha assenyalat que el producte "es 
repartirà, quan estiga disponible, entre ajuntaments, coopera-
tives i organitzacions agràries a fi que els agricultors tinguen un 
accés fàcil i ràpid a aquest". 

La Conselleria subvencionarà el 50% d'aquesta mena de trac-
taments que apliquen els llauradors i, d'acord amb els càlculs 
inicials, els paranys de feromones podrien estar ja llestos i dis-
tribuir-se per l'arbratge a la fi del mes de febrer. 

"Es tracta d'un pla de xoc -ha subratllat Llanes- en el marc d'una 
estratègia global que estem desenvolupant contra el 'cotonet' 
de Sud-àfrica per a poder frenar el seu avanç com més 
prompte millor i limitar tot el possible els danys que causa en la 
nostra citricultura". 

En l'altre front obert contra l’esmentada plaga, la Conselleria 
d'Agricultura ja ha realitzat 24 alliberaments del parasitoide Ana-
girus en 22 punts de 13 municipis valencians, mentre els in-
sectaris de l'Administració pública treballen a ple rendiment per 
a multiplicar el nombre d'exemplars i poder accelerar així la 
seua solta massiva.  

camp valenciàACTUALITAT
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camp valenciàACTUALITAT

UNIÓ EUROPEA// Damunt la taula els Acords de Lliure Comerç amb països tercers

LA UNIÓ demana la revisió de l’Acord de la UE amb Sud-àfrica

LA UNIÓ, en col·laboració amb l'eurodiputada valenciana del 
Grup Socialista, Inmaculada Rodríguez-Piñero, ha sol·licitat 

la revisió de l'acord comercial de la Unió Europea amb Sud-
àfrica i que la Comissió Europea contemple als cítrics com un 
producte sensible a l'hora de negociar qualsevol Acord de Lliure 
Comerç amb països tercers. / REDACCIÓ

Després d’una reunió mantinguda per l'organització amb l'eu-
rodiputada, van decidir iniciar una línia d'actuació conjunta per 
a protegir als cítrics, un cultiu de la màxima importància tant 
per a la Comunitat Valenciana com per a Espanya o la Unió Eu-
ropea, i amb una gran rellevància econòmica i social. 

Cal assenyalar que ja hem entrat en el cinqué any des de l'en-
trada en vigor de l'Acord d'Associació Econòmica entre la Unió 
Europea i els Estats de la Comunidad para el Desarrollo del 
África Meridional-SADC (Sud-àfrica, Botswana, Lesotho, Namí-
bia, Swazilàndia i Moçambic) i que a partir d'ara és quan es pot 
revisar íntegrament. L'article 116 de l'Acord especifica que totes 
dues parts podran revisar íntegrament l'Acord, com a més tard, 
cinc anys després de l'entrada en vigor d'aquest. 

El secretari general de LA UNIÓ, Carles Peris, indica que “ins-
tem la Comissió Europea i la resta d'institucions de la UE i, en 
el nostre cas, al Govern d'Espanya, al fet que impulsen la revi-
sió del mateix i s'analitze en profunditat la seua repercussió co-
mercial, així com les conseqüències fitosanitàries que 
existeixen sobre el sector citrícola europeu”. 

L'Acord contempla en el seu Annex I la reducció progressiva 
dels drets de duana per a les taronges dolces, una cosa que es 
va iniciar precisament amb l'entrada en vigor de l'Acord i que 
s'eliminen definitivament l'any 2025. 

La incidència sobre el sector citrícola valencià, espanyol i eu-
ropeu de l'aplicació d'aquest punt concret de l'Acord ha portat 
conseqüències molt negatives, tant des de la vessant econò-
mica -objectiu de l'Acord- com fitosanitària i que s'exposen àm-
pliament i de forma justificada en set informes tècnics realitzats 
per LA UNIÓ i que seran la base de la justificació de la petició 
de revisió. 

L'última auditoria a l'exportació de cítrics de la República de 
Sud-àfrica a la Unió Europea es va realitzar al juny de 2016 (Au-
ditoria número 2016-8810), és a dir, que ja han transcorregut 
cinc anys. Durant eixe període, Sud-àfrica ha sigut un dels paï-
sos amb majors rebutjos d'enviaments de cítrics per plagues a 
la UE, per la qual cosa l'entrada d'un organisme nociu desco-
negut seria letal per a la citricultura europea. 

De la mateixa manera, LA UNIÓ sol·licitarà a la Comissió Euro-
pea, a través del Ministeri d'Agricultura, que els cítrics siguen 
declarats com un producte sensible a l'hora de les diverses ne-
gociacions que la Comissió Europea emprenga en els Acords 
de Lliure Comerç amb països tercers. L'objectiu seria tractar de 
protegir al sector citrícola en aquesta mena de negociacions si 
el país tercer té també cítrics que desitja exportar a l'àmbit de 
la UE. 

La pressió de LA UNIÓ aconsegueix altra fita històrica 

Després d'una llarga batalla, la Comissió Europea efectuarà en 
2021 inspeccions en origen als cítrics procedents de l'Argen-
tina i Sud-àfrica. Així ho ha anunciat la Comissió en la resposta 
a una pregunta parlamentària formulada per les eurodiputades 
socialistes Inmaculada Rodríguez-Piñero i Clara Aguilera. 

La Comissió Europea realitza controls i inspeccions en, entre 6 
i 8 països tercers a l'any, seleccionats en funció de l'historial 
d'auditoria i criteris basats   en el risc, inclòs el nombre d'inter-
cepcions de la UE de plagues en els enviaments que entren a 
la UE. Es tracta de verificar el compliment de la legislació de la 
UE per part d'aqueixos tercers països i la capacitat del seu sis-
tema de control per a assegurar que els seus enviaments de 
plantes, productes vegetals i altres objectes exportats a la UE 
compleixen amb els requisits fitosanitaris de la UE i d'intercep-
ció de plagues. Concretament, l'any vinent es faran auditories, 
a part dels cítrics argentins i sud-africans, a altres productes de 
la Xina, Israel, el Perú, Ucraïna i un altre tercer país que no es 
nomena. 

Rodríguez-Piñero i Aguilera havien preguntat a la fi d'octubre a 
la Comissió Europea sobre la detecció de plaguicides prohibits 
en cítrics procedents de Sud-àfrica, després de detectar en 
analítiques efectuades tant per la Generalitat com per LA UNIÓ 
de Llauradors residus de substàncies plaguicides en cítrics im-
portats de Sud-àfrica, algunes de les quals -carbendazima i 
propiconazol- estan excloses d'ús a la Unió Europea per l'Annex 
I de la Directiva 91/414/CEE. 

Les eurodiputades assenyalaven, com els havia traslladat LA 
UNIÓ, que l'ús d'aquests plaguicides suposa una competència 
deslleial per als llauradors europeus que sí que compleixen 
amb la normativa sanitària i mediambiental i preguntaven per 
possibles compensacions econòmiques per competència des-
lleial i l'increment de costos que suposa per als llauradors eu-
ropeus l'ús desigual de productes fitosanitaris respecte a 
tercers països.  
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PRESUPUESTOS// Ley de Acompañamiento y Presupuestos Generales del Estado

LA UNIÓ logra introducir enmiendas a temas importantes en los 
presupuestos de 2021 de la Generalitat y del Estado

LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders ha presentado a los di-
ferentes Grupos Parlamentarios de les Corts Valencianes 

unas propuestas de enmiendas a la Ley de Acompañamiento 
de los presupuestos de 2021, entre las que destaca una para 
homogeneizar la legislación en materia de impacto ambiental 
de las empresas ganaderas valencianas con la del resto de co-
munidades autónomas vecinas. Se trata de una reivindicación 
histórica de la organización que finalmente se ha aprobado y 
que pone fin a la discriminación de nuestros ganaderos res-
pecto a los de otras comunidades autónomas. / REDACCIÓN

También se ha logrado frenar la intención, tal y como se informa 
en esta misma edición de Camp Valencià, de sancionar con 
hasta 60.000 euros -mediante la modificación de la Ley de Ga-
nadería-a los apicultores de la Comunitat Valenciana que in-
cumplieran el Acuerdo del Consell que limita la polinización 
cruzada de los cítricos, conocido como pinyolà.   

La organización también abogaba en otra de sus propuestas 
por la modificación de la Ley Forestal, donde se le exige al pro-
pietario de un terreno forestal que en caso de incendio sea él 
quien la restaure, a lo que desde LA UNIÓ se indica que si el 
propietario no es el responsable del incendio no se le debe per-
judicar doblemente, tanto por las pérdidas que le ocasione un 
incendio como por los gastos para su restauración. También 
pide LA UNIÓ en sus propuestas una adecuación y concreción 
de los criterios para la ordenación del medio rural valenciano 
contemplado en la modificación de la Ley de Ordenación del 
Territorio, Urbanismo y Paisaje (LOTUP), con objeto de que las 
construcciones en el medio rural se adapten a las necesidades 
de la actividad y al mismo tiempo a las condiciones paisajísti-
cas del entorno en el que se encuentren. 

LA UNIÓ ha celebrado reuniones con los Grupos Parlamenta-
rios de les Corts para trasladarles todas las propuestas de en-
miendas al “Anteproyecto de Ley de medidas fiscales, de 
gestión administrativa y financiera, y de organización de la Ge-
neralitat para el ejercicio 2021”, conocida como “Ley de Acom-
pañamiento”. 

PGE: Contrato eléctrico, regadío y mejoras para 
jubilación de autónomos 

LA UNIÓ muestra su satisfacción porque dos de las enmiendas 
a los Presupuestos Generales del Estado que presentó -junto 
al resto de organizaciones de la Unión de Uniones- a los Gru-
pos Parlamentarios del Congreso, el contrato eléctrico de doble 
tarifa para el regadío y una mejora para el cálculo de la jubila-
ción de autónomos y trabajadores agrarios, se han incorpo-
rado al articulado del proyecto de Ley en las recientes 
votaciones en el Pleno del Congreso. 

Una de las propuestas obligaría al Gobierno a desarrollar re-
glamentariamente, en un plazo de 6 meses desde la entrada en 
vigor de la Ley, el contrato de acceso eléctrico para el regadío 
con la posibilidad de disponer de dos potencias diferentes a lo 
largo de 12 meses. “El Gobierno ha ido dando largas a esta 
medida porque no tenía fecha tope para hacerlo”, explican 
desde la organización, que buscaba con esta enmienda po-
nerle un horizonte temporal para su puesta en marcha. 

Junto con esta enmienda se votaba y, por lo tanto también se 
ha aprobado, otra, igualmente a instancias de las organizacio-

nes de la Unión de Uniones y tramitada de igual forma por 
Junts per Catalunya, por la que el Gobierno debe emprender 
los estudios y consultas necesarios para integrar en la pensión 
de jubilación de autónomos y trabajadores agrarios las lagu-
nas de cotización cuando no exista tal obligación. “De lo que se 
trata es de eliminar una discriminación que sufrimos los agri-
cultores y nuestros trabajadores del régimen agrario respecto 
de los trabajadores del régimen general” aclaran, implantando 
todos, los mismos o equivalentes mecanismos de integración 
de lagunas de cotización, lo que supone una mejora en el cál-
culo de las pensiones de jubilación en la agricultura. 

Del total de 21 propuestas de enmienda presentadas por la 
Unión de Uniones a los Grupos, sólo estas dos han resultado 
aprobadas en esta fase de la tramitación, pese a la oposición 
principal de los Grupos Socialista y Unidas Podemos. “Nos en-
cargamos de que nuestras propuestas lleguen a todos los gru-
pos”, informan desde la organización, “unos las recogen y otros 
no, unos las apoyan y otros no; pero teniendo en cuenta lo com-
plicado que es calzar una enmienda en el debate de presu-
puestos no es poca cosa que estas dos hayan salido adelante”. 

La organización agradece el gesto a los Grupos que han reco-
gido y presentado como propias sus demandas, así como a 
aquellos que han votado a favor de las mismas.  

camp valenciàACTUALITAT
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Farà difícil la seua viabilitat en cítrics i caquis

LA UNIÓ denuncia el protocol 
d’exportació a Perú

LA UNIÓ de Llauradors denuncia que que els protocols per 
a exportar cítrics o caquis d'Espanya a tercers països són 

molt durs, fan molt complicat entrar a nous mercats i el cost de 
la gestió administrativa dels mateixos li suposa al sector un 
gran esforç econòmic a causa de les elevades exigències bu-
rocràtiques per a exportar. Per contra, els costos administratius 
i de control per a països tercers per l'enviament de les seues 
produccions a la Unió Europea és zero perquè la Comissió Eu-
ropea no reclama reciprocitat a les exigències que sí que im-
posen als nostres productes. / REDACCIÓ

És el cas del protocol amb el Perú, on el seu Ministeri d'Agri-
cultura i Reg (Minagri) acaba d'aprovar els requisits fitosanita-
ris necessaris per a l'inici de la importació en fresc de 
mandarina, taronja i caqui d'origen espanyol. El propi Ministeri 
d'Agricultura d'Espanya (MAPA) qualifica de “molt important” el 
protocol d'exportació, ja que el Perú pot ser la porta per a l'ex-
portació d'altres productes i altres països de la regió. 

El MAPA explica que els requisits tècnics fitosanitaris s'han 
acordat després de les corresponents missions i intercanvi d'in-
formació entre tots dos països amb el propòsit de minimitzar els 
riscos d'ingrés de plagues de quarentena al Perú. Detalla que 
els enviaments que es realitzen han de comptar amb el permís 
fitosanitari emés pel Servei Nacional de Sanitat Agrària (Se-
nasa), obtingut per l'importador o interessat, previ a la certifi-
cació i embarque al país d'origen. A més, els productes hauran 
de provindre de llocs de producció i plantes d'empaquetat au-
toritzades pel MAPA i haver sigut sotmeses a tractament de 
fred, segons els protocols acordats. L'importador, d'altra banda, 
haurà d'entregar el document de calibratge i localització de sen-
sors de temperatura, així com la data d'inici de tractament, re-
gistre de temperatures i període d'exposició, segons 
Agricultura. 

En la pràctica, segons denuncia LA UNIÓ, el protocol d'expor-
tació de cítrics i caquis espanyols al Perú està replet d'exigèn-
cies i clàusules complicades de complir i molt burocràtics, per 
la qual cosa l'organització augura poc èxit malgrat a l'optimisme 
del MAPA. Serà molt car enviar els nostres productes allí i, se-
gons estima l’organització, el cost serà d'entre 9 i 11 cèntims 
per quilo exportat. 

Es posa de manifest de nou les dificultats evidents perquè els 
nostres cítrics i caquis conquisten nous mercats diferents als ja 
coneguts de l'àmbit de la Unió Europea. No resulta estrany per 
tant que per exemple el 94% de les nostres exportacions citrí-
coles es quede a Europa. 

Per a exportar a països com els EUA, la Xina, el Japó, Corea del 
Sud o Austràlia se'ns imposa un protocol específic sever que 
actua com a barrera i que segons l'estudi de LA UNIÓ encareix 
els enviaments de mitjana en 0,09 €/kg en assumir costos de 
referenciació de camps, desplaçament pre-auditoria, despla-
çament d'inspectors, assistència de traductor, tractament en 
fred, gestió addicional al procés fitosanitari en magatzem, ins-
pecció in situ, enviament de documentació i desplaçament al 
Lloc d'Inspecció Fronterer (PIF) per a agrupació d'inspecció. En 
el segment dels protocols més severs es troben els del Japó i 
Mèxic, on és pràcticament un miracle exportar alguna quantitat 
de cítrics. En 2019 només consten -d'acord amb les dades de 
Datacomex- 7 tones al Japó i cap a Mèxic. No seria d'estranyar 
que passara el mateix amb el protocol d'exportació al Perú. 

camp valenciàACTUALITAT
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COVID// Balance Año 2020: El esfuerzo para ayudar a la sociedad no se ve recompensado

Los aplausos al sector agrario por la Covid-19  
no se han trasladado en mejores precios

LA UNIÓ señala que el sector agrario, las personas agricul-
toras y ganaderas, han sido y son esenciales ante una cri-

sis como la Covid-19, pero los aplausos que han recibido no se 
han traducido en mejores precios en este 2020. / REDACCIÓN

Esta es la principal conclusión del balance agrario 2020 pre-
sentado en rueda de prensa virtual por la organización, quien 
hizo un informe detallado sector por sector. “Salvo los produc-
tores de cítricos -y ya veremos cómo acaba la campaña-, los 
de cereales y los de granada, el resto de sectores se han hun-
dido con esta crisis. Ninguno de los otros sectores ha visto 
cómo sus productores obtenían unas mejores cotizaciones a 
pesar de la mayor demanda de los mercados y el aumento del 
consumo. Todas son cifras en negativo y en algunos casos se 
arrastran durante muchas campañas. Si alguien se beneficia 
de esto puedo asegurar que no somos nosotros”, ha dicho 
Carles Peris, secretario general de LA UNIÓ en su intervención. 

La respuesta ante esto no ha sido la adecuada por parte de las 
Administraciones, según LA UNIÓ. Por ejemplo, de los 6,5 mi-
llones de euros en las tres ayudas de la Conselleria de Agri-
cultura para compensar los daños por la COVID-19 (mercados, 
venta telemática y ganadería), únicamente se ha concedido 
poco más de la mitad del presupuesto, concretamente el 51%. 
“Esto quiere decir, como denunciamos desde LA UNIÓ en su 
día, que las cosas no se habían hecho bien, que no se cuenta 
con los que vivimos de esto”, ha señalado Peris. 

No ayuda a la recuperación de la rentabilidad del sector agra-
rio valenciano la firma de acuerdos comerciales con terceros 
países que continúan perjudicando a los agricultores y gana-
deros de la Comunitat. En relación a ello, Peris ha añadido que 
“sin estudios sobre sus efectos, y sin reciprocidad en materia 

social y fitosanitaria, nos resulta cada vez más dificil competir 
en un mercado tan globalizado con los acuerdos que firma la 
UE”. La globalización y esta pandemia tienen que servir, a jui-
cio de LA UNIÓ, para fomentar modelos agroalimentarios que 
pongan en valor que los productos tengan la mayor proximi-
dad posible.  

En este sentido, LA UNIÓ ha lanzado una propuesta para que 
de los fondos europeos para la recuperación, se dedique una 
parte a proyectos de reestructuración y reconversión de los 
sectores agrícolas y ganaderos valencianos. Como ejemplo, y 
entre otros, la organización ha nombrado: 

-Reconversión varietal para hacer una citricultura más sosteni-
ble, de forma que el cultivo sea más compatible con la apicul-
tura (por su importancia en la biodiversidad), y por tanto, habría 
que ir a una reestructuración con variedades irradiadas y que 
no provoquen la aparición de semilla y, al mismo tiempo, sería 
una fruta más apreciada en los mercados. 

-Establecer una ayuda para el arranque de superficie de ciruelos 
para adecuar oferta y demanda, cultivo que puede  de saparecer 
del campo valenciano si no se toman medidas urgentes. 

-Una línea de ayuda específica para las personas profesiona-
les para la reconversión y reestructuración del sector de frutos 
secos en zonas de secano, con el objetivo de implantar varie-
dades adaptadas, de mayor rendimiento y poder ser más com-
petitivos con el cultivo en regadío. 

-Aumentar la línea de las ayudas a la mejora de la competitivi-
dad ganadera, porque se ha visto que muchos profesionales se 
quedan fuera del acceso a las mismas por falta de presu-
puesto.  

camp valenciàACTUALITAT

Cítricos 
A pesar de la mayor demanda por la Covid-19, los resultados 
finales de la campaña 2019-2020 no fueron tan buenos como 
se esperba al haber vendido ya antes. En esta campaña los 
precios son sensiblemente mejores pero preocupa la gran 
cantidad de rechazos por los bajos calibres. El precio del 
limón, variedad Fino, es un 11% más bajo. Los productores 
de Clemenules reciben un precio que es un 15% superior al 
de la pasada campaña, pero hay mucho destrío en almace-
nes, lo que afectará a las liquidaciones. 
 
Caqui 
Los ingresos brutos de los productores serán un 22% infe-
riores a la pasada campaña, unos 20 millones de euros 
menos. Mayores precios no han compensado la caída pro-
ductiva. 
 
Fruta de verano 
Precios un 15% más altos para los productores, pero con una 
reducción de cosecha inferior. Por lo tanto, los ingresos bru-
tos serán más bajos. En los últimos nueve años se ha des-
truido en nuestro territorio una superficie cultivada de frutales 
equivalente a casi 10.000 campos de fútbol. 
 

Cereza 
Los productores de cereza de nuestro territorio han dejado 
de ingresar por las condiciones climatológicas adversas más 
de 8 millones de euros. No ha sido un buen año para ellos. 
Hortalizas 
Las ventas se han reducido a la mitad y los precios, depen-
diendo del producto, han bajado de media un 80%. Desas-
trosa campaña, sobre todo para patata, cebolla y sandía. 
 
Frutos secos 
Mientras los productores de algarrobas han tenido uno de 
los mejores años de la historia reciente en precios, los de al-
mendra han visto cómo sus cotizaciones caían un 23% sobre 
la pasada campaña y un 50% sobre las de 2015. 
 
Uva de Vino 
Campaña muy mala para los productores, con precios infe-
riores de media un 30% sobre la anterior. El cierre del Canal 
HORECA y la falta de turismo ha afectado al sector. 
 
Aceite 
Precios un 19% más bajos que la pasada campaña y un 50% 
sobre 2018. Más preocupación todavía para los productores 
valencianos, que reciben ayudas de la PAC inferiores a las 
de otras comunidades. Mientras un andaluz puede cobrar 
entre 740 y 3.000 €/ha, los nuestros perciben sobre 180 €/ha. 

Titulares del año 2020 por sectores
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PAC// Elementos clave de la reforma

Agricultor genuino y pagos desacoplados en el marco del Plan 
Estratégico de la PAC 2023-2027

Para la preparación del Plan Estratégico de la PAC 2023-
2027, el Ministerio de Agricultura ha preparado una serie 

de documentos de trabajo sobre los elementos clave de la re-
forma, entre ellos, la definición de “agricultor genuino” y los 
pagos desacoplados. / REDACCIÓN

Respecto al agricultor genuino, el Ministerio plantea establecer 
un umbral entre el 20 y el 30% de renta agraria sobre renta total 
para su definición, así como una excepción de su cumplimiento 
para aquellos que perciban menos de 2.500€ de ayudas y/o 
dispongan de menos de 10 hectáreas, que formarán parte del 
régimen simplificado de pequeños agricultores. El Ministerio no 
ofrece datos de los agricultores que quedarán fuera de la PAC 
en este sentido. 

Respecto a los pagos desacoplados, el Ministerio ofrece un 
análisis de los distintos pagos (pago a jóvenes, ayuda básica 
a la renta para la sostenibilidad) y elementos redistributivos 
(capping, pago redistributivo). 

Respecto al pago a jóvenes, se propone abordar de forma con-
junta los apoyos a jóvenes agricultores de manera coordinada 
entre intervenciones de primer y segundo pilar, atendiendo a 
los límites impuestos por el reglamento (algo más de 96 millo-
nes anuales). 

Respecto a la ayuda básica a la renta para la sostenibilidad, 
se prevé destinar una cantidad similar a la que se destina en 

el actual régimen de pago básico. Se pretende también lo-
grar la plena convergencia en 2025 y eliminar a partir de ese 
momento los derechos históricos para establecer un sistema 
de pago por superficie, no siendo superior de 5-7 veces los 
importes entre regiones, estableciendo un sistema gradual 
hasta lograr dicho objetivo y pudiendo todos los sectores ac-
ceder a la Ayuda Básica a la Renta. El Ministerio no ofrece 
todavía datos sobre las regiones previstas y reconoce que su 
determinación será objeto de análisis desde el punto de vista 
político. 

Respecto a la redistribución de las ayudas, tanto el capping 
como la degresividad se aplicarán únicamente en el pago bá-
sico, pudiendo descontar el coste del empleo registrado por 
las explotaciones y empresas y tomando como referencia el 
coste salarial asociado al salario mínimo interprofesional por 
trabajador (se prevé una excepción para las cooperativas). No 
obstante, el Ministerio no menciona los límites que establecerá 
para la degresividad. El capping afectaría a casi 3.000 benefi-
ciarios a nivel estatal y con poca incidencia en la Comunitat Va-
lenciana, pero no se ofrecen datos sobre el montante total que 
quedaría para redistribuir. 

Respecto al pago redistributivo, se pretende considerar dife-
rencias en los importes entre regiones y no concederlo a 
aquellos que se encuentren por debajo de un umbral de in-
gresos agrarios/ ingresos totales. No obstante, no se men-
ciona el porcentaje del sobre nacional que se destinará a 
estas ayudas.  

camp valenciàACTUALITAT

Arroz 
Continúan preocupando las importaciones del arroz , ahora 
sobre todo las de Vietnam, y la utilización del producto como 
reclamo en los supermercados. El sector trabaja también por 
tercer año consecutivo en la gestión de los restos de cultivo 
en la Albufera. 
 
Chufa 
Preocupación entre el sector ante la posibilidad de que la 
horchata tenga un IVA del 21% si se considera como una be-
bida hipercalórica, cuando se trata de un alimento de origen 
vegetal y nutricional con importantes beneficios para la salud. 
 
Cereales 
Mayor producción con unos precios decentes, a pesar de 
que todavía son ruinosos para los productores, pero que dan 
un poco de optimismo al sector. 
 
Níspero 
Muy mala la campaña para los productores con precios un 
30% inferiores a la pasada campaña. Problemas climatológi-
cos afectaron también a la calidad de la fruta. 
 
Uva de mesa embolsada del Vinalopó 
Precios bajos en el campo a pesar de la buena calidad de la 
uva y, en contraposición, bastante más altos en los merca-
dos. Por mucho que suba el precio, el agricultor ya ha ven-
dido y no ingresará lo que debería. 
 
Granada 
El precio ha subido un 9% sobre el último año para los pro-
ductores, con una cosecha excelente tanto en calidad como 
en calibre. 

Sectores ganaderos 
La mayor parte de los sectores ganaderos ha sufrido la cri-
sis de la Covid-19 por el cierre del canal HORECA, de los 
mercados y de la ausencia de turistas. A petición de LA 
UNIÓ, recibirán ayudas por valor de unos 4 millones de euros 
todas aquellas personas ganaderas que han podido acceder 
a las mismas. 
 
El sector porcino es tal vez, sin lanzar cohetes y gracias al 
aumento de las exportaciones, el que mejor se ha defendido 
en esta época de pandemia. 
 
El sector avícola, uno de los que trabajó duro para que los li-
neales de los supermercados no quedaran desabastecidos 
en el momento del confinamiento, se encuentra ahora en una 
grave situación por la crisis sanitaria. Hay una reducción pró-
xima al 20% del número de aves que entran en las granjas 
para engordar, con lo cual la rentabilidad de las explotacio-
nes ha caído entre un 25 y un 40%. 
 
El sector cunícola, pequeño en cuanto a explotaciones pero 
importante al estar en zonas desfavorecidas y en peligro de 
despoblamiento, no se encuentra en buen momento. La ba-
jada de la producción y el incremento de coste de kilo/carne 
provocará pérdidas en los productores. 
 
Los sectores en extensivo de ovino, caprino y vacuno se han 
visto bastante afectados por el cierre del canal HORECA y de 
los mercados y por la falta de turismo. 
 
El sector apícola ha pasado por momentos complicados. La 
climatología adversa hizo menguar la producción de miel. 
Junto a eso, los precios bajos, el cierre del canal HORECA y 
de los mercados, han pasado factura.  
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Programa de certificación de cítricos de España: 
referente mundial

El programa de certificación contempla un conjunto de regu-
laciones legales y medidas de control para garantizar la cali-
dad sanitaria y la autenticidad varietal durante el proceso de 
propagación comercial de plantas producidas en viveros. La 
implementación de este programa permite mejorar la sanidad 
de los cultivos, prolongar la vida útil de los árboles y aumentar 
la productividad, lo que contribuye a una mayor rentabilidad 
para los productores y es la base para el mantenimiento de 
la competitividad del sector. Actualmente, la presencia de en-
fermedades como la clorosis variegada (CVC) y el huanglon-
gbing (HLB) junto a sus insectos vectores en la mayoría de 
las zonas citrícolas del mundo representa un desafío para la 
citricultura, surgiendo la necesidad de desarrollar estrategias 
para mantener la producción.

El programade certificación de Españaes un referente para 
los programas de certificación a nivel mundial.La citricultura 
española ha estado condicionada a lo largo de su historia por 
la presencia de enfermedades graves. En 1956 se observaron 
las primeras plantaciones de naranjos y mandarinos injerta-
dos sobre naranjo amargo afectadas por el virus de la tristeza 
de los cítricos (CTV), difundiéndose rápidamente. De hecho, 
la tristeza ha producido la muerte de más de 40 millones de 
árboles.

Ante esta situación se adoptaron diversas medidas legales 
que cambiaron drásticamente los sistemas de producción 
de plantas de vivero, como la prohibición de la utilización de 
naranjo amargo como patrón de naranjos y mandarinos y la 
introducción de patrones tolerantes a la tristeza. En 1976 se 
estableció un nuevo reglamento de certificación de plantones 
de cítricos que regulaba con detalle todos los aspectos de la 
producción de plantas en vivero, incluyendo la propagación 

a través de diversos bloques de plantas y el diagnóstico pe-
riódico de enfermedades. Este reglamento se ha modificado 
ligeramente en los años trascurridos, fundamentalmente por 
la adaptación de la legislación comunitaria, pero los aspectos 
esenciales se han mantenido. 

El bloque de material inicialse mantiene en la colección prote-
gida del IVIA. Por su parte, los viverosautorizados mantienen 
sus bloques de árboles madre de base y de multiplicación de 
yemas para la producción de plantones para su comercializa-
ción al productor final.

AVASA es el primer vivero de base de cítricos de España y el 
que dispone de mayor número de variedades. En la empresa 
se han introducido más de 330 variedades de cítricos, de las 
que mantiene, evalúa, reproduce y comercializa alrededor de 
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200, incluyendo las más importantes del mundo, entre ellas 
más de 100 variedades exclusivas AVASA-PRI®.

El programa está totalmente aceptado, implantado y exigido 
por el productor, lo que ha permitido generar una estructura 
productiva muy eficiente derivada de la ausencia de enferme-
dades, que en épocas anteriores en España, o como ocurre 
en la actualidad en otros países, provocan cuantiosas pérdi-
das y mermas en la competitividad de los productores.  

La obtención y el desarrollo de nuevas variedades es un as-
pecto clave en la citricultura actual para mantener los altos 
niveles de productividad y calidad de frutos, así como para 
hacer frente a nuevas plagas y enfermedades. Conscientes 
de ello, AVASA inició un programa para la incorporación de 
nuevas variedades a nuestra citricultura con resultados muy 
destacados como las variedades comercializadas de naranja 
Chislett Summer Navel, Powell Summer Navel y Barnfield Late 
Navel y las variedades de mandarina Loretina, Clemenrubí, 
Orogrós, Mandanova y Andes1/Clemenluz®, de las que AVA-
SA es licenciatario y gestiona los derechos en exclusiva en la 
Unión Europea.

Los últimos ejemplos de incorporación de variedades al mer-
cado los encontramos en variedades de mandarina como An-
des 1 y Mandanova SL. Estas son un gran complemento a la 
estructura productiva, que permiten prolongar los períodos de 
recolección con una calidad adecuada.

Andes 1 (P) (Clemenluz) es una mutación de Clemenules que 
anticipa su recolección en 2 o 3 semanas a la variedad, mante-
niendo unas excelentes características organolépticas. El fruto 
es ligeramente mas achatado y no produce semillas en ausen-
cia de polinización cruzada (como el resto de clementinas). 
Tiene un excelente sabor, unos solidos disueltos equivalentes 

a Clemenules y una ligera menor acidez. Responde adecua-
damente al desverdizado, favoreciendo un mejor control de la 
recolección y comercialización de la fruta.

Las plantas tienen un adecuado vigor, ligeramente inferior a 
Clemenules y presenta la producción en brotes cortos. No se 
observan multiyemas, lo que permite la creación de huertos 
homogéneos, productivos y longevos.

Por su parte, Mandanova SL (P) es una mutación de manda-
rino Nova obtenida mediante la irradiación de yemas. El árbol 
es vigoroso, sin espinas y la viabilidad del polen muy baja. No 
produce semillas en ninguna condición de cultivo. Los frutos 
de gran calidad, que se distinguen de la variedad Nova por no 
tener semillas (ni inducirlas en otras variedades), con un ligero 
adelanto en la coloración y maduración interior, una mejor faci-
lidad de pelado y una forma más achatada. 

Las plantas son muy productivas y presentan una rápida en-
trada en producción, por lo que hay que prestar atención los 
primeros años para favorecer un crecimiento y vegetación 
adecuados.

No debe olvidarse la gran ventaja que ofrece al productor al 
permitir su cultivo en zonas de intensa polinización, como es 
el caso de la Comunidad Valenciana.

No obstante lo anterior, AVASA continúa trabajando para po-
der ofrecer un mayor y mejor abanico varietal que pueda cubrir 
la mayor parte de exigencias de los productores y del mercado 
citrícola. Con este objetivo mantiene y desarrolla un progra-
ma de I+D+I con diferentes líneas estratégicas para poder 
alcanzarlo y mantenerlo en el tiempo y siendo conscientes en 
todo momento del valor real cada una de estas obtenciones 
para el mercado, a la hora de ponerlas en las manos de los 
productores.

Variedad Andes 1. Variedad Mandanova.
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VETO RUS// La mesura es prolongarà de nou com a mínm fins a finals de 2021

LA UNIÓ xifra en 1.650 milions d'euros la caiguda de les  
exportacions agroalimentàries estatals a Rússia degut al veto

LA UNIÓ de Llauradors lamenta la prolongació del veto de la 
Federació Russa a les importacions agroalimentàries euro-

pees fins a finals de 2021, aprovada pel Govern de Vladímir 
Putin fa unes setmanes. / REDACCIÓ

En aquest sentit, denuncia que el sector agrari continue pagant 
els plats trencats per temes aliens i recorda que aquest veto va 
entrar en vigor en resposta a les sancions que la Unió Europea 
va interposar en el seu moment a Rússia pel conflicte amb 
Ucraïna i l'annexió de Crimea. 

L'organització estima que, a causa d'aquest conflicte iniciat en 
2014, s'ha produït una caiguda del valor de les exportacions 
espanyoles a Rússia pròxima als 1.650 milions d'euros per al 
sector agroalimentari. 

En aquest sentit, els sectors més afectats pel tancament de 
fronteres haurien sigut els productes càrnics i les fruites i hor-
talisses, que haurien deixat de percebre 850 i 770 milions d'eu-
ros respectivament, la qual cosa implicaria unes caigudes del 
97% i del 53% del valor de les exportacions en el període 2014-
2020 respecte al període 2008-2013. Destacar el mal que li ha 
fet a productes tan importants en la Comunitat Valenciana com 
el caqui, els cítrics o la magrana, entre altres. L'organització re-
corda que Espanya, en els anys anteriors al conflicte, se situava 
com el sisé màxim exportador a la Federació russa en termes 
agroalimentaris. 

LA UNIÓ considera que serà difícil recuperar eixa posició, ja 
que a part de donar entrada a altres competidors nostres so-
bretot en fruites, en aquest període, Rússia està invertint a mi-
llorar la seua capacitat productiva, destinant esforços a 
augmentar, per exemple, la superfície d'hivernacles per a hor-
talisses (especialment per a tomaca i cogombre) explorant al 
seu torn els mercats mundials. 

“Ens temem que si, en algun moment, el veto rus desapareix 
serà difícil recuperar les mateixes quotes de mercat”, opinen 

des de l'organització “però la UE i Espanya han de continuar 
pressionant per a acabar el bloqueig”, comenten des de l'or-
ganització. Considera LA UNIÓ que el tancament de mercats 
d'eixida, amb el veto rus o els aranzels Trump, i les importacions 
de productes de tercers països amb dúmping estructural, estan 
causant estralls a productes clau com les fruites i hortalisses, la 
carn, l'oli d'oliva, el vi, els formatges o els cítrics. 

L'organització recorda, a més, que són els llauradors i rama-
ders els que més pateixen aquestes crisis. Les ajudes euro-
pees al veto rus no van ser per a ells i van arribar, tard, de forma 
escassa i ni tan sols van cobrir a tots els sectors afectats, “i si 
al final s'ha continuat exportant a altres mercats ha sigut en 
bona part a causa dels baixos preus en origen”. 

LA UNIÓ reclama fermesa per part de la Unió Europea enfront 
d'aquesta mena d'atacs frontals a un dels sectors estratègics 
de la UE i demana al Govern espanyol que pressione a les ins-
titucions europees per a buscar solucions diplomàtiques per a 
la fi del conflicte. “Els llauradors estem farts d'acabar pagant 
plats en els quals ni mengem, ni hem trencat”.  

camp valenciàACTUALITAT

LA UNIÓ Llauradors col·labora amb Turisme Carraixet en la  
promoció de l'Horta

La Mancomunitat del Carraixet vol donar visibilitat a la riquesa 
de la comarca de l’Horta Nord, promovent un turisme soste-

nible. Per això ha llançat una campanya que té com a protago-
nista a l'Horta de València,  amb la col·laboració de LA UNIÓ de 
Llauradors. 
 
La idea és promocionar l'Horta de València als visitants i habi-
tants de València a través del web: 
 
  

https://www.turismecarraixet.com 
 
 
Turisme Carraixet promociona l'Horta amb 20.000 fruites i horta-
lisses de temporada que portaran l’etiqueta “Tardor a l'horta”. La 
campanya compta amb la col·laboració de LA UNIÓ i de Frutas 
Chulvi i consistix en la distribució de fruites i hortalisses que arri-
ben fins a 300 punts de venda, 180 a la Comunitat Valenciana, 
a algunes comunitats autònomes com Navarra i Cantàbria, així 
com a les províncies d'Albacete, Sòria i Terol. 
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PACTO VERDE// Se pone en riesgo la competitividad

LA UNIÓ considera que el Pacto Verde de la Comisión Europea 
tendrá consecuencias muy negativas para el campo valenciano

LA UNIÓ, tras analizar el estudio de impacto de las estrate-
gias europeas de la Granja a la Mesa y Biodiversidad, en-

marcadas en el Pacto Verde, realizado por el Departamento de 
Agricultura de Estados Unidos (USDA), alerta de las negativas 
consecuencias que puede tener la aplicación de estos planes 
para los productores y consumidores de la Comunitat Valen-
ciana. / REDACCIÓN

Reprocha la organización a las autoridades europeas que haya 
sido el Departamento Agrario de Estados Unidos el que publi-
que el primer estudio de impacto de las estrategias europeas, 
que desde un primer instante deberían haber ido acompaña-
das de estudios técnicos de la Comisión que avalasen la ido-
neidad y viabilidad de los objetivos propuestos. 

LA UNIÓ critica que, pese a la falta de dichos estudios, toda la 
política agraria ha comenzado ya a girar en torno a ello. Así, la 
Comisión Europea tiene previsto hacer recomendaciones a los 
Estados miembros para que acomoden los planes estratégi-
cos de la PAC a estos planteamientos que incluyen, entre otros, 
una reducción de plaguicidas y antimicrobianos del 50% y de 
fertilizantes del 20%, así como dedicar al menos un 10% de la 
superficie agraria a elementos paisajísticos. 

Recortes importantes en producción, ingresos 
y exportaciones en la puesta en marcha del plan 

El informe elaborado por el USDA anticipa los impactos que la 
adopción de estas metas tendría sobre la agricultura europea 
en varios escenarios en el horizonte 2030. En el primero de 
ellos, el más probable en opinión de LA UNIÓ, sólo la UE pon-
dría en marcha las estrategias verdes. En este caso, se produ-
ciría una caída del 12% de la producción agraria, un aumento 
del 2% de las importaciones, un descenso del 20% en las ex-
portaciones y un recorte del 16% en los ingresos brutos agra-
rios. Además, como consecuencia de lo anterior, el precio de 
los alimentos experimentaría un notable aumento para los con-
sumidores, con una mayor inseguridad alimentaria, y el PIB de 
la UE caería en casi 60.000 millones de euros. 

El estudio concluye en una pérdida de competitividad de la 
agricultura europea en los mercados nacionales y exteriores, 
un riesgo que ya puso de manifiesto esta organización en las 
primeras reacciones remitidas a los parlamentarios europeos y 
en sus observaciones sobre las Estrategias al Ministerio de 
Agricultura. 

“Ya dijimos que en plena crisis y embarcados en el proyecto 
de recuperación económica, poner más palos a las ruedas de 
la agricultura era una mala idea”, apunta Carles Peris, secreta-
rio general de LA UNIÓ, que insiste en que el modelo agrario 
europeo ya es, probablemente, el más sostenible y ético del 
mundo. “Sobrecargarnos de nuevas exigencias que nos llevan 
a desmantelar nuestro tejido productivo es condenarnos a im-
portar los alimentos de allí donde hacen las cosas mucho peor 
que no so tros”, avisa.  

El informe del USDA se centra únicamente en los impactos eco-
nómicos, no valorando los posibles efectos sobre el medio am-
biente o la salud, pero en todo caso, la severidad de sus 
conclusiones, de confirmarse, debe inducir a una reflexión sobre 
este asunto en las autoridades europeas. En este sentido, LA 
UNIÓ reclama a la Comisión que, antes de hacer cualquier reco-
mendación de cómo incorporar estas estrategias en los planes 
estratégicos de la futura PAC, evalúe con minuciosidad los im-
pactos que las mismas, de llevarse a cabo, tendrán sobre el sec-
tor, sobre los agricultores y ganaderos y sobre los consumidores.  

El secretario general de LA UNIÓ indica que “hay que fomen-
tar los modelos productivos europeos y tener en cuenta que en 
determinados momentos producimos suficiente y no hay que 
importar de fuera, porque al final lo que eso hace es desesta-
bilizar a nuestros productores mediante una competencia des-
leal e incrementar las emisiones”. Peris señala que la agricultura 
valenciana ya está sufriendo las consecuencias de la política 
agraria comunitaria con las importaciones masivas, la falta de 
reciprocidad en materia de productos fitosanitarios o la entrada 
de plagas de terceros países, como es el caso del Cotonet de 
Sudáfrica. Insiste en que “la UE debe de ser más clara en la 
estrategia que quiere lanzar: o un pacto verde ajustado a la re-
alidad y que se pueda desarrollar o únicamente transcribir pa-
labras utópicas sobre un papel”.  

camp valenciàACTUALITAT

LA UNIÓ denuncia que los aranceles de EEUU fueron a hacer 
daño y los de la UE a ellos son muy minoritarios 

LA UNIÓ ha denunciado que mientras los aranceles im-
puestos por Estados Unidos en noviembre del pasado 

año fueron a hacer daño y atacaron a grandes exportacio-
nes de la UE hacia este país, como puedan ser los cítricos, 
aceite de oliva, vino, aceituna de mesa o los quesos, las im-
puestas ahora por la UE son contra exportaciones minori-
tarias.  
 
De hecho, LA UNIÓ lamenta que no se hayan incluido en la 
lista algunos productos que se importan a mayor volumen y 
son feroces competidores con nuestros productos locales, 
como es el caso de la almendra. Este hecho motiva que LA 
UNIÓ lance una campaña para reclamar a Luis Planas, mi-
nistro de Agricultura, por qué el Gobierno español no trasladó 
a las autoridades comunitarias que incluyeran la almendra 

dentro de los productos con arancel, así como también la 
carne de vacuno. 
 
LA UNIÓ, tras analizar la lista de productos a los que la Unión 
Europea ha impuesto aranceles de un 15 y 25% a través del 
Reglamento publicado el pasado 7 de noviembre, considera 
por tanto que ha faltado contundencia al incluir productos 
casi minoritarios. 
 
En el Reglamento que impone las sanciones arancelarias a Es-
tados Unidos por el caso Boeing, se aplican derechos adicio-
nales a un total de 141 productos estadounidenses, de los que 
77 pueden considerarse como agrarios o relacionados con el 
sector (productos agrarios, alimentos preparados, bebidas al-
cohólicas o maquinaria agrícola entre otros productos). 
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camp valenciàSECTORS

ORXATA// Està emparada per una Denominació d’Origen Protegida

LA UNIÓ de Llauradors treballa perquè l'orxata de xufa mantinga 
un IVA reduït 

LA UNIÓ de Llauradors treballava i pressionava en diverses 
instàncies a l’hora de tancar esta edició perquè l'orxata de 

xufa mantinga un tipus impositiu reduït de l'IVA, en tractar-se 
d'una beguda tradicional emparada per una Denominació d'O-
rigen Protegida i que pot ser considerada com un complement 
alimentós per a necessitats dietètiques especials. / REDACCIÓ

L'objectiu és frenar el que pretén l'article 69 del projecte de Llei 
dels Pressupostos Generals de l'Estat per a 2021, que planteja 
que “les begudes que continguen edulcorants afegits, naturals 
i derivats, i/o additius edulcorants, excepte les llets infantils i les 
begudes considerades com a complements alimentosos per a 
necessitats dietètiques especials” tindrien un IVA del 21%. 

LA UNIÓ de Llauradors considera que si es plasma aquesta 
pujada de l'IVA de l'orxata al 21% seria un dur colp per al sec-
tor productor i industrial de la comarca de l'Horta Nord i reper-
cutiria negativament en la configuració del seu actual paisatge, 
precisament en uns moments en els quals es pretén protegir l'-
horta i valorar els seus productes. A més, l'organització assen-
yala que és en una normativa vigent governamental -el Reial 
decret 1338/1988, de 28 d'octubre, pel qual s'aprova la Regla-
mentació Tècnic-Sanitària per a l'Elaboració i Venda d'Orxata 
de Xufa-, on s'especifica que l'orxata de xufa tinga un mínim del 
10% de sacarosa, per exemple, en les orxates naturals. 

LA UNIÓ pensa per tant que no es pot posar en el mateix sac 
a una beguda ensucrada amb moltes calories que una beguda 
tradicional com l'orxata natural i per això intenta que mantinga 
l'IVA reduït al 10%. Cal assenyalar també que el sector de la 
xufa és dels pocs cultius de la Comunitat Valenciana que té en 
aquests moments certa rendibilitat per a les persones produc-

tores i, en conseqüència, el pretés increment d'11 punts per-
centuals de l'IVA podria causar sens dubte més perjudicis eco-
nòmics que els beneficis que resulten d'eixe augment 
recaptatori. 

Per a tractar de mantindre la situació actual de l'IVA de l'orxata, LA 
UNIÓ va mantindre reunions de treball amb Marta Martín, regi-
dora d'Unides Podem a Alboraia i assessora parlamentària de 
l'eurodiputat Manuel Pineda, qui ha traslladat aquesta inquietud 
del sector al Grup Parlamentari d'Unides Podem en el Congrés 
dels Diputats a través de la diputada per València, Roser Maes-
tro. També es va reunir amb Joan Baldoví, diputat de Compromís 
en el Congrés dels Diputats i Amparo Martí, regidora d'Agricultura 
de Meliana. En aquest cas, el diputat de Sueca gestionarà 
aquesta petició de LA UNIÓ davant el Ministeri d'Agricultura i el 
Ministeri de Consum i en la pròpia Comissió d'Agricultura, en el 
cas que l'esmena presentada al Senat no siga aprovada i no 
passe al Congrés i, per tant, no es puga realitzar una esmena 
transaccional que evite aquesta incongruència amb l'orxata. 

El Senat rebutja una esmena 

El Senat ha rebutjat ja una petició de Compromís per a eximir 
a l'orxata de la llista de productes ensucrats als quals se'ls re-
tirarà el IVA reduït, en una llista en la qual també figuraven els 
sucs. L’esmena va ser tombada amb els 140 vots en contra de 
PSOE, ERC, En Comú-Podemos i del PNB. Van votar a favor 
Compromís, PP, Cs, el Grup de l'Esquerra Confederal (excepte 
En Comú-Podemos), UPN, Teruel Existe i Coalició Canària. 

Una vegada aprovats els pressupostos al Senat i sense retor-
nar al congrés, LA UNIÓ està en contacte i col·laboració amb 
Compromís i Unides Podem per aconseguir este objectiu a tra-
vés d’altres vies.  

Curs de màrqueting i estratègia comercial per a dones  
llauradors i ramaderes 

Dins de les activitats de l’Àrea de les Dones de LA UNIÓ 
per millorar la seua capacitació, es va organitzar un curs 

de màrqueting i estratègia comercial els dies 6 i 7 de no-
vembre a l’Alfàs del Pi (Marina Baixa). 
 
Durant estos dos dies les dones van aprendre a generar es-
tratègies de promoció dels seus productes per incrementar 
les seues vendes a través del màrqueting online i offline, el 
coneixement de la tipologia de clients i propiciant una pro-
posta de valor del producte. 
 
La part més interessant va estar en l’ús de les diferents xar-
xes socials com a ferramenta clau per a la venda del pro-
ducte, fent incidència en LinkedIn, Facebook i Instagram. 
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ALMENDRA// LA UNIÓ denuncia la situación económica de los productores

El precio de la almendra se ha desplomado un 85% respecto a la 
campaña pasada y un 200% respecto a 2015

LA UNIÓ de Llauradors denuncia la situación económica ac-
tual de la mayoría de productores de la Comunitat Valen-

ciana de almendra que han visto cómo los precios han caído 
hasta niveles de hace diez años. / REDACCIÓN

La organización destaca que el precio de la almendra común, 
que representa más del 65% de la producción, se ha desplo-
mado desde 2015 casi un 200% y sobre la campaña pasada lo 
ha hecho en un 85%. 

LA UNIÓ identifica la especulación, las prácticas desleales y la 
falta de transparencia en la formación de los precios como las 
principales causas de haber llegado a la situación actual, en 
una cadena alimentaria que, como ya se viene criticando, con-
tinúa presentando grandes desequilibrios perjudicando al sec-
tor productor y que, concretamente, este año se ha visto 
agravado por el coronavirus y el cierre de la hostelería. 

A estas causas, se le suma, además, la pérdida de competen-
cia de las producciones autóctonas frente a las procedentes 
de otros países donde producir es mucho más económico por 
el nivel menor de exigencias de todo tipo. En este sentido, cri-
tica que la Comisión Europea no incluyese a las almendras nor-
teamericanas en el listado de productos con sanciones 
arancelarias y que el Ministerio español no haya insistido lo su-
ficiente en este punto. 

Un plan de reconversión, la recuperación de la ayuda nacional 
de frutos secos o un ecoesquema específico están entre las 
propuestas que se realizan para impulsar el sector. “El cultivo 
de la almendra tradicional de secano está agonizando y ha en-

trado ya en la UCI”, comenta Ricardo Beltrán, responsable del 
sector de frutos secos de LA UNIÓ, y “si no se toman medidas 
urgentes podría acabar desapareciendo”. 

“Con nuestras propuestas, para que se apliquen urgentemente, 
podría trasladarse al sector a planta y tratar de que mejore por-
que en muchos casos los productores estamos condenados a 
la quiebra al no poder reconvertirnos, sin alternativas producti-
vas”, indica. 

Según un informe realizado por los servicios técnicos de LA 
UNIÓ, la renta media de los productores de almendra es un 
23% inferior a la renta de la campaña pasada, presentando 
una disminución importante de ingresos. No obstante, si se 
compara con la campaña de 2015, los ingresos fueron casi la 
mitad. Asimismo, las ayudas vinculadas de alguna manera a 
este cultivo, ya sean directa o indirectamente, se calcula que 
han disminuido en un 80%, lo que complica aún más la si-
tuación del sector. 

La organización ha presentado propuestas en el marco de la 
Ley de Presupuestos Generales del Estado para recuperar en 
2021 la ayuda nacional a los frutos de cáscara priorizando las 
plantaciones tradicionales de secano. Asimismo, la sectorial 
considera necesario estudiar las posibilidades de aumentar el 
presupuesto de la ayuda asociada a criterios geográficos, cli-
matológicos o renta y del establecimiento de un ecoesquema 
específico para frutos secos de bajo rendimiento. Igualmente, 
cree oportuno que se ponga en marcha de un plan de recon-
versión al que pudiera acogerse prioritariamente las zonas de 
secano con menor rendimiento y en el que las Administraciones 
se tendrían que implicar económica y técnicamente.  

LA UNIÓ pide compensaciones para paliar las pérdidas por la  
gota fría de noviembre

LA UNIÓ ha solicitado una serie de medidas para paliar las 
pérdidas que la gota fría (lluvia, pedrisco y viento) ocasionó 

a primeros de noviembre en el sector agrario de algunas zonas, 
fundamentalmente en las comarcas de la Ribera Alta y Ribera 
Baixa. / REDACCIÓN

Las propuestas que reclama la organización se dirigen a todas 
las Administraciones y urgen a buscar el consenso entre todas 
ellas para que las medidas que se tomen sean tanto efectivas 
como diligentes. LA UNIÓ cree que las pérdidas directas por in-
cidencia del pedrisco son superiores ya a los 10 millones de 
euros y habrá que ver la evolución de los cultivos para valorar 
los daños definitivos tras el encharcamiento de los campos o a 
cuánto asciende la magnitud de la incidencia en las infraes-
tructuras agrarias. 

A la Generalitat Valenciana le demanda LA UNIÓ un paquete 
de ayudas para reparar infraestructuras y daños en explotacio-
nes agrarias y también ayuda para la compra o reparto gratuito 
de productos fungicidas. En este aspecto, para agilizar la 
misma propone LA UNIÓ que el agricultor lo compre ya y pre-
sente la factura para que se le reintegre el importe. 

Al Gobierno del Estado, LA UNIÓ insta a que conceda ayu-
das a los ayuntamientos afectados para reparar las infraes-

tructuras agrarias dañadas: caminos agrícolas, sistemas de 
riego, invernaderos, etc. También pide préstamos a interés 
cero para las personas agricultoras y ganaderas afectadas o 
indemnizaciones para hacer frente a los gastos de campaña 
con objeto de tener ingresos para afrontar las nuevas cose-
chas. 

En el apartado fiscal y de Seguridad Social, demanda la exen-
ción del 50% de las cuotas de la Seguridad Social durante 
seis meses, la reducción de los módulos fiscales de cara a la 
próxima campaña de la renta en las explotaciones afectadas 
y compensar a los ayuntamientos que apliquen la exención 
del pago del IBI rústico y de los bienes afectos a la actividad 
agraria. 

En este último aspecto, conmina a los Ayuntamiento afectados 
a la exención del pago del IBI rústico y de los bienes afectos a 
la actividad agraria, así como agilidad en la reparación de las 
infraestructuras agrarias de su competencia para evitar pro-
blemas a la hora de acceder a las explotaciones. 

Sobre la peritación de los siniestros de seguros por parte de 
Agroseguro, LA UNIÓ solicitó la máxima agilidad a la hora de 
realizar los trabajos en todas aquellas explotaciones afectadas. 
Cabe señalar que estos siniestros están cubiertos por el actual 
sistema de seguros agrarios.  
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GANADERÍA// Consecuencias económicas por la COVID-19

Los ganaderos de reses bravas y vacas piden a la Generalitat las 
mismas ayudas que al resto de sectores

Nueva protesta de los ganaderos de reses bravas y vacas 
de lidia, en esta ocasión ante las puertas de la Conselleria 

de Agricultura en València. Convocados por LA UNIÓ y otras 
pasarelas, han reclamado recibir las mismas ayudas que el 
resto de sectores ganaderos que se han visto afectados por la 
COVID-19. / REDACCIÓN

Un total de 40 ganaderos, procedentes de las diferentes co-
marcas de la Comunitat Valenciana, partieron con sus camio-
nes desde un punto de encuentro en Godelleta para dirigirse 
posteriormente por la A-3 a efectuar un recorrido circular por 
los alrededores de la Ciudad Administrativa 9 d'octubre, ha-
ciendo sonar sus claxones continuamente. Paralelamente, al-
rededor de 30 ganaderos más se concentraron a las puertas de 
la Conselleria, donde se leyó un manifiesto. 

En este documento se pide a la Generalitat: 

- Ayudas para mantener a los animales. 

- Medidas para evitar la imposibilidad de trabajar, condonación 
de las cuotas a la seguridad social, medidas fiscales, etc. 

- Ayuda para mantener la genética de las ganaderías. 

- Se llevan ya varios años soportando un saneamiento gana-
dero ultrasevero cuando otras comunidades autónomas reali-
zan saneamiento más flexibles. Puesto que no se ha podido 
realizar movimientos de animales esta campaña, se solicita que 
se flexibilicen las condiciones de los saneamientos ganaderos, 
realizando contra-análisis en animales dudosos o positivos. 

- Ayudas para mantener a los trabajadores. 

- Facilitar el acceso a subproductos, pastos comunales y otras 
necesidades básicas de los animales mientras no se tenga po-
sibilidad de obtener unos ingresos dignos por tener totalmente 
paralizada la actividad. 

- Reconocer el alto valor genético, cultural y económico de la 
actividad en la Comunitat Valenciana. 

Una representación de LA UNIÓ, encabezada por el secretario 
general Carles Peris y los miembros de la Comisión Ejecutiva 
Isabel Navarro, Juan Vidal, Luis Javier Navarro y Paco Bena-
vent, participaron en esta protesta porque considera que son 
“un colectivo de ganaderos igual que los demás, trabajan de 
forma legal, son profesionales y se sitúan fundamentalmente 
en zonas de interior con claro riesgo de despoblación". 

En este sentido, Peris ha dicho que "nos vemos abocados una 
vez más a realizar otro acto de protesta de los ganaderos de 
reses bravas pues desde la Generalitat no se ha habilitado nin-
gún tipo de ayuda a un sector que está sufriendo una durísima 
crisis como consecuencia de la ausencia de festejos por la 
Covid-19. No tiene ningún sentido, y es una injusticia que se 
habiliten ayudas al resto de sectores ganaderos y que se ex-
cluya a una ganadería que es legal, autóctona y que está im-
plantada en localidades con riesgo de despoblación". 

LA UNIÓ reclama al Ministerio de Agricultura diagnósticos  
fiables para la tuberculosis bovina

LA UNIÓ ha pedido al Ministerio de Agricultura, en el marco 
de una reunión mantenida recientemente con la Subdirec-

ción General de Sanidad e Higiene Animal y Trazabilidad del 
MAPA sobre los cambios reglamentarios que regirán los próxi-
mos programas de erradicación de la tuberculosis bovina, que 
en los diagnósticos para la tuberculosis bovina se utilicen aque-
llos que sean más fiables. 
 
El Reglamento Delegado 2020/689, que entra en vigor en abril 
de 2021 y previsiblemente afectará a los programas de erradi-
cación a partir de 2022, equipara las pruebas de diagnóstico de 
intradermotuberculinización (IDTB) con la gamma interferón 
que, hasta ahora, venía siendo complementaria. 
 
La organización ha podido conocer que, según el MAPA, la 
nueva prueba de gamma interferón que se aplique como 
prueba de rutina sería distinta a la actual y tendría la misma 
sensibilidad y especificidad que la IDTB. No obstante, serán 

las Comunidades Autónomas las que tomarán la decisión 
sobre su uso y las condiciones para ello. 
 
En este sentido, LA UNIÓ tiene serias reservas respecto a su 
especificidad, responsable frecuente de falsos positivos. En 
opinión de la organización, aun mejorando la fiabilidad del 
gamma interferón, la IDTB debería tener preferencia absoluta 
en las pruebas de diagnóstico, ya que tiene un menor coste y 
permite la lectura de resultados en presencia del ganadero. Por 
ello, pide que el gamma interferón como prueba de rutina se 
utilice únicamente a petición de aquellos ganaderos para los 
que pueda suponer una mejora respecto a la IDTB. 
 
“En nueve años se han sacrificado 255.428 bovinos para el 
control de la enfermedad, según los informes finales de los pro-
gramas nacionales, con resultados muy pobres y hasta en oca-
siones nulos, con unas consecuencias sangrantes para el 
sector”, aseguran desde la organización. 

21nº 259 · desembre 2020 · 



Roger Llanes
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OLI// Informe de la Comissió Nacional de Mercats i la Competència

LA UNIÓ coincideix amb la CNMC en la falta de rigor de la nova 
norma de comercialització de l'oli d'oliva

LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders es fa ressò de l'informe 
de la Comissió Nacional de Mercats i la Competència 

(CNMC), publicat el passat dia 20 d'octubre, sobre l'aplicació 
de la futura normativa de comercialització del sector de l'oli d'o-
liva, en el qual recomana justificar rigorosament les interven-
cions en el sector per a no afectar la lliure competència, 
avaluant detingudament els paràmetres i els elements de mer-
cat. / REDACCIÓ

LA UNIÓ de Llauradors, que s'ha oposat repetidament i de ma-
nera absoluta al Reial decret des del seu esbós i que va enviar 
esmenes durant tot el seu procés d'elaboració, concorda amb 
la CNMC. 

Aquesta futura normativa contempla una sèrie de mecanismes 
per a regular el mercat de l'oli d'oliva, com la retirada de pro-
ducte, la collita primerenca o la regulació del rendiment d'ex-
tracció, de sencadenant-se a petició, entre altres, de 
l'Organització Interprofessional de l'Oli d'Oliva Espanyol. 

L'organització considera que no poden implementar-se les me-
sures de mercat contemplades sense diagnòstics més com-
plets i fefaents, una avaluació posterior dels resultats i un 
mecanisme molt més definit quant a les situacions que poden 
actuar com a desencadenants. 

LA UNIÓ recorda també els desastrosos resultats que va tindre 
la retirada d'oli que va dur a terme la Comissió Europea entre 
novembre de 2019 i febrer de 2020, quan es va finançar durant 
sis mesos la retirada de 196.000 tones d'oli del mercat espan-
yol (un 14% d'una collita mitjana) i que va tindre un cost total de 
27,4 milions d'euros. 

Aquest instrument no sols no va aconseguir mantindre els 
preus (van caure un 9%), sinó que es van incrementar les im-
portacions d'oli de tercers països un 164%. 

Per tot això, LA UNIÓ sol·licita al Ministeri que recapacite i fi-
nalment no aprove el Reial decret, ja que suposaria un perjudici 
seriós per a un sector ja assotat per una crisi de preus devas-
tadora, que al començament d'aquesta campanya ja són bai-
xos, i que compromet als sistemes productius tradicionals, 
bases de l'economia rural de moltes comunitats autònomes 
com la nostra. 

Roger Llanes, nou secretari autonòmic d’Agricultura  
i Toni Quintana, director general d’Agricultura

Roger Llanes ha estat nomenat com a nou secretari auto-
nòmic d'Agricultura, en substitució de Francisco Rodrí-

guez Mulero, qui va ser dessignat recentment pel Govern 
d'Espanya president de la SEIASA. Llanes era fins ara direc-
tor general d'Agricultura, on va entrar en 2015 amb el Go-
vern del Botànic. És enginyer agrònom per la Universitat 
Politècnica de València i funcionari de la Generalitat. 
 
El càrrec de Llanes serà ocupat per Antonio Quintana, actual 

secretari comarcal del PSPV a Utiel-Requena i tinent alcalde 
a l'Ajuntament de Chera. Va ser diputat en la passada legis-
latura pel PSOE en el Congrés dels Diputats, on va exercir de 
portaveu adjunt en la Comissió d'Agricultura. 
 
Es produeix així el relleu més lògic, després de la marxa de 
Rodríguez Mulero, en el departament agrari de la Conselle-
ria que dirigeix Mireia Mollà, els nomenaments de la qual co-
rresponien al PSPV. 

Toni Quintana
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LA UNIÓ llança el projecte Terra Diversa, un recorregut per les 
varietats agrícoles autòctones valencianes

LA UNIÓ ha llançat un projecte denominat Terra Diversa pel 
qual es fa un recorregut per tot el catàleg de varietats au-

tòctones de la Comunitat que posseeixen un interés agrícola i 
que cal recuperar per a evitar que es perden. Es pot veure en 
l’enllaç: https://www.youtube.com/watch?v=3AFnCMZ_FKw / 
REDACCIÓ

El projecte consisteix principalment en un documental, amb testi-
moniatge de diverses persones, sobre el Catàleg Valencià de va-
rietats tradicionals d’interés agrari. El documental ha estat rodat a 
València, Carcaixent i Castelló (Ribera Alta), Corbera (Ribera Baixa) 
i Vallés (La Costera). 

Els protagonistes del documental són Pep Roselló i Fernando Amo-
rós, tècnics del servei de producció ecològica de la Conselleria 
d’Agricultura; persones llauradores que treballen amb varietats au-
tòctones com ara Noemí Zamora de Vora Riu Castelló, Bernat Gra-
mage de Verd de Terra i David Bosch de Horteta de Greta; 
persones consumidores com Lucía Shaw, en este cas de Verd de 
Terra, o cuiners prestigiosos com Alejandro del Toro.   

En el documental apareixen o es parla de varietats agrícoles au-
tòctones com el garrofó pintat, la carlota morada, la fava de Bé-
tera, cols o pimentons; les tomaques de quarantena, Mutxamel o 
del pebre, el nap de La Yesa, el cogombre de La Nucia, el meló 
blanc de Carcaixent o l'albergínia de Gandia, entre altres. 

L'objectiu de l'audiovisual és promoure accions de sensibilització 
orientades a la conservació dels recursos fitogenètics al camp, la 
recuperació de les varietats tradicionals valencianes i la seua di-
vulgació entre la ciutadania, d'acord amb el Pla de Diversitat Agrà-
ria Valenciana. Carles Peris, secretari general de LA UNIÓ, indica 
que “apostar per les nostres varietats autòctones és una bona es-
tratègia per a la conservació de la biodiversitat i fomentar el des-
envolupament sostenible del medi rural”. 

LA UNIÓ desitja reflectir així en aquest documental tot el procés 
del cicle de les varietats. Des dels tècnics als llauradors que ali-
menten amb informació als primers, passant pels consumidors i 
els xefs que treballen amb eixes varietats. Considera l'organització 
que les persones professionals de l'agricultura poden veure en 
aquestes varietats una oportunitat per a desenvolupar un mercat di-
ferenciat, de qualitat i sostenible, al mateix temps que es conser-
ven així els recursos fitogenètics i es recuperen les mateixes. Alhora 
l'organització pretén també que les persones consumidores pu-
guen reconéixer i sol·licitar les varietats als mercats, recuperant va-
lors propis i fomentant el consum per part de la ciutadania; així com 
que siguen cada vegada més emprades en la cuina. 

Amb aquest documental es pretén també mostrar noves formes 
de comercialització fora del circuit tradicional, com l'ús de les xar-
xes socials, el consum de proximitat o els grups de consum. 

El documental s'engloba dins de les ajudes regulades per la “Re-
solució de 9 de març de 2020, de la consellera d'Agricultura, De s-
envolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica, 
per la qual es convoquen per a l'exercici 2020 les subvencions des-
tinades a programes i projectes educatius i de formació i divulga-
ció per a estratègies de dinamització agroecològiques en l'àmbit 
de la Comunitat Valenciana, modalitat B”. 

Conclou el documental amb un fragment del poema de Vicent An-
drés Estellés, Res no m’agrada tant: “Cante, llavors, distret, raone 
amb l’oli cru, amb products de la terra”. 

Altre projecte pedagògic 

LA UNIÓ també ha desenvolupat altre projecte pedagògic en cen-
tres escolars de la Comunitat Valenciana per a donar a conéixer 

aquelles pràctiques agronòmiques que estan compromeses amb 
la producció ecològica i la lluita contra el canvi climàtic. S'engloba 
dins dels programes i projectes educatius i de formació i divulga-
ció per a estratègies de dinamització agroecològiques de la Con-
selleria d'Agricultura, Desenvolupament Rural, Emergència 
Climàtica i Transició Ecològica en l'àmbit de la Comunitat Valen-
ciana, en la seua modalitat A. 

El projecte ha consistit en uns tallers per a l'alumnat de primària i 
secundària on es presenten dos vídeos divulgatius en els quals una 
llauradora i un llaurador menors de 40 anys expliquen quin és el 
seu cultiu principal, la seua activitat diària, però també les seues afi-
cions, amb la intenció de mostrar que la professió de l'agricultura 
és comparable a les altres. 

L'objectiu de LA UNIÓ és promoure en l'alumnat i en el conjunt de 
la comunitat educativa uns coneixements, valors i actituds capa-
ces de generar una cultura del consum ecològic i responsable 
compromesa amb la lluita contra el canvi climàtic. 

Teresa Llorca forma part del projecte Cèrcol, pel qual cultiva i co-
mercialitza al costat de la seua parella Miquel arròs, certificat per 
la DO Arròs de València, al parc natural de l'Albufera, concreta-
ment a Sueca (Ribera Baixa). En el seu vídeo Eres sostenible?, a 
més d'enumerar algunes de les pràctiques sostenibles que rea-
litza i d'ensenyar-nos la importància del consum de proximitat, Te-
resa conta els motius que li van portar a ser arrossera després 
d'haver estudiat filologia, la seua afició a la fotografia i de com és 
el seu dia a dia a l'entorn d'un parc natural. Pots veure el vídeo de 
Teresa en este enllaç:  

 
https://www.youtube.com/watch?v=i6oOlc-
ywlM&feature=youtu.be 
 
 

Marc Joan Corihuela cultiva carabasses i cols ecològiques, certifi-
cades pel Comité d'Agricultura Ecològica de la Comunitat Valen-
ciana (CAECV), en la localitat de Cullera (Ribera Baixa). En el seu 
vídeo Eres ecològic?, Marc ens ensenya els mètodes que utilitza 
per a plantar les seues cols, les seues carabasses “de piu de ruc” 
-que poden arribar a pesar fins a 35 quilos-, els motius pels quals 
va decidir quedar-se al seu poble natal per a ser llaurador i el que 
podem fer nosaltres per a lluitar contra el canvi climàtic. Pots veure 
el vídeo de Marc en este enllaç: 
 
 

https://www.youtube.com/watch?v=1WRquL-
vuVZI&feature=youtu.be 
 
 

En les xarrades-tallers dels col·legis es parla sobre els cultius de la 
zona, els productes inclosos en les figures de qualitat diferenciada 
de la Comunitat Valenciana, i també sobre productes ecològics i de 
proximitat, preguntant sobre aquells segells identificatius amb la 
intenció d'intercanviar opinions i captar l'interés de l'alumnat. 

A continuació, es projecten els vídeos detenint-los per a interac-
tuar en directe amb el/la protagonista -en presència o online, de 
manera que aquestes persones han anat explicant o matisant el 
que s'estava veient, han argumentat les imatges i han estés els co-
neixements, actituds, valors i pautes conduents a generar un con-
sum ecològic i responsable.  

Després del visionat de vídeo i interacció amb el/la protagonista es 
dedica la resta del taller a resoldre preguntes sobre la professió 
agrària i sobre els treballs que es realitzen en les seues explota-
cions i cultius per a avançar cap a una producció i un model agro-
alimentari cada dia més equitatiu i sostenible per a la nostra 
societat.  

camp valencià                AL DIA
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LA UNIÓ col·labora en l'aposta de comerç just d'Oxfam Intermón 
amb taronges ecològiques valencianes

L'ONG Oxfam Intermón ha començat a comercialitzar una 
gamma d'aliments procedents de xicotetes explotacions 

agrícoles del nostre país produïts de manera ètica i de manera 
sostenible. / REDACCIÓ

Sota la denominació Terra Mare Compromís Local, la iniciativa, 
segons l'organització, té el doble objectiu de fer costat a peti-
tes empreses i cooperatives nacionals compromeses social-
ment i mediambiental i respondre a una demanda creixent 
d'estàndards de producció ètics per part de les persones con-
sumidores. 

Oxfam Intermón trasllada d'aquesta manera a l'àmbit nacional 
un compromís de dècades amb el comerç just, plasmat en la 
venda de productes procedents d'Àsia, Amèrica i Àfrica que 
beneficia a més de 38.000 persones 

“La nostra contribució és posar al servei de consumidors i con-
sumidores tota la nostra experiència en aconseguir condicions 
justes i dignes per a les persones que integren tota la cadena 
de producció agroalimentària, des de les quals fan la recol·lec-
ció, que són la baula més feble, fins al punt de venda”, explica 
Paco Juan, responsable de comerç just d'Oxfam Intermón. 
“Volem que els llauradors i llauradores reben un preu just, un 
preu que faça que el camp tinga futur enfront del panorama ac-
tual que fa d'ells una espècie en perill d'extinció”, afegeix. 

El nou projecte comença amb la comercialització, a través de 
la botiga online d'Oxfam Intermón, de taronges ecològiques 
produïdes al territori valencià per productors i productores as-
sociats a Punt de Sabor, una iniciativa creada per LA UNIÓ de 
Llauradors per a impulsar l'agricultura socialment i ecològica-
ment sostenible. Altres productes s'aniran incorporant a la ini-
ciativa en els següents mesos. 

A més, una part del preu pagat servirà per a fer costat a l'ONG 
Llauradors Solidaris, que porta prop de 20 anys realitzant una 
important tasca d'inserció laboral per a persones amb dificultats 
per a trobar ocupació, moltes d'elles migrants. Llauradors Soli-
daris forma a les persones, les assessora, els aconsegueix els 
contactes amb els productors i s'assegura del compliment de 
la legalitat i la defensa dels drets de totes elles. 

Punt de Sabor, LA UNIÓ de Llauradors, Llauradors Solidaris i 
Oxfam Intermón uneixen les seues forces per a defensar un 
medi rural més rendible i ecològic, per a generar oportunitats 
per a persones en risc d'exclusió i per a sensibilitzar als consu-
midors i consumidores sobre aquestes qüestions. 

Les taronges són de varietat autòctona i de temporada, es recu-
llen de manera artesanal i en dos o tres dies passen dels arbres 
a la taula. “No es cultiva en grans plantacions, no ve de l'altre 
costat del món, i ni tan sols requereix contenidors refrigerats”, 
explica el responsable de Comerç Just d'Oxfam Intermón. 

“Les persones consumidores són cada dia més exigents des 
del punt de vista ètic”, diu Paco Juan. “Busquen productes i 
empreses que puguen garantir que no hi ha explotació ni abu-
sos en la seua cadena de producció o entre els seus proveï-
dors. Som cada vegada més i cada vegada més exigents”. 

camp valencià                AL DIA

Campaña en las explotaciones agrarias y en especial en cítricos 
de la inspección de trabajo en materia de PRL

La Inspección de Trabajo ha puesto en marcha una campaña 
que exige, por parte de las empresas agrícolas, la toma de 

medidas de contención, prevención y control adecuadas para 
evitar, tanto en los campos como en los almacenes, la trans-
misión del virus entre sus trabajadores. / BEA GARRIGÓS

Los empleadores agrarios tiene que dotar sus explotaciones 
con un Plan de contingencia COVID-19 que incluya las medidas 
organizativas, técnicas y de formación de los temporeros que 
aseguren la prevención y control de la transmisión y la infec-
ción por SARS-CoV-2 entre el personal trabajador en todos los 
procesos de la producción agrícola. 

La empresa debe establecer medios para abordar la preven-
ción de forma integral, no solo las condiciones de trabajo, sino 
también las condiciones de vivienda y transporte. Deberá con-
tar con los materiales necesarios para que este Plan pueda ser 
llevado a cabo por los temporeros, tales como equipos de pro-
tección personal, materiales relativos a la cartelería o produc-
tos de limpieza y desinfección. 

Principios esenciales a tener en cuenta por los empresarios 
agrarios sobre las medidas a tomar frente a la Covid-19: 

- Precaución y cautela: Medidas necesarias para evitar la pro-
pagación de la COVID-19, así como la exposición a dicho riesgo. 

- Dotación de EPis: Dotar a los temporeros de los imprescin-
dibles, geles y mascarillas. 

- Limitar las cadenas de transmisión: Limitar la transmisión 
a partir de los casos positivos. Para ello, dentro de una explo-
tación, los integrantes de una cuadrilla deben estar físicamente 
separados tanto como sea posible y las cuadrillas no deben 
mezclarse entre sí. 

Es necesario volver a insistir en la necesidad de tener un Ser-
vicio de Prevención de Riesgos Laborales que nos oriente, 
guíe, asesore y planifique todas las actuaciones necesarias. La 
inspección de trabajo requiere el contrato con el servicio de 
prevención, así como todo el material elaborado por los técni-
cos en materia de prevención. La falta de este concierto o la 
firma del mismo con posterioridad a la fecha de inspección, 
conlleva levantamiento de sanciones económicas que pueden 
ir desde los 2.046€ a los 819.780€. 

Si contratas trabajadores por cuenta ajena, sea cual sea la mo-
dalidad de contratación, contacta con LA UNIÓ de Llauradors 
i Ramaders para ampliar la información y acceder a la solución 
para la Prevención de Riesgos Laborales de tu empresa y evi-
tar sanciones. 
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LA UNIÓ i la Fundació Global Nature subscriuen un conveni 
de col·laboració 

camp valencià                AL DIA

LA UNIÓ i la Fundació Global Nature han subscrit un con-
veni de col·laboració per a la realització de manera con-

junta d'actuacions ambientals, agroambientals i 
agroalimentàries en la Comunitat Valenciana. 
 
Es tracta de promoure la integració d'actuacions ambientals 
de probiodiversitat en el món agrari i rural i en totes les co-

marques, amb especial atenció als Parcs Naturals del De-
sert de les Palmes i el Parc Natural de l'Albufera, on la Fun-
dació Global Nature porta ja a cap projectes de conservació 
d'hàbitat i espècies i de sostenibilitat del sector agroali-
mentari; així com també en la Marjal dels Moros, on ja 
col·laboren totes dues entitats. 

LA UNIÓ logra que el rajado de algunas variedades de cítricos 
quede cubierto esta campaña por el seguro

LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders ha logrado que el rajado 
de algunas variedades de cítricos durante esta campaña 

quede finalmente cubierto dentro del seguro agrario y se pue-
dan compensar así las pérdidas para todas aquellas personas 
que habían suscrito una póliza. La variedad más afectada era 
la Clemenvilla o Nova, aunque habrá que ver la evolución de 
otro tipo de variedades de recolección más tardía e igualmente 
sensibles. 
 
La organización argumentaba que el siniestro cumplía con la 
condición del resto de coberturas climáticas y por tanto se le 
consiguió dar cobertura. 
 
Las condiciones climáticas han propiciado esta campaña el ra-
jado en algunas variedades de cítricos. La acumulación de pre-

cipitaciones en un periodo crítico y la acumulación de cantida-
des superiores a los 20 mm de lluvia en breves periodos de 
tiempo -que fue lo que ocurrió en agosto y septiembre- son fac-
tores clave para la aparición de este problema. 

- Módulo 1: todos los riesgos por explotación 

- Módulo 2: pedrisco y riesgos excepcionales por parcela y 
resto por explotación. 

- Módulo P: riesgos nominados por parcela. 

La Comunitat Valenciana aplica una subvención adicional para 
las parcelas que estén inscritas en la Denominación de Origen 
Ribera del Xúquer con anterioridad al inicio de contratación del 
seguro. Además, este año se amplía el ámbito de la DO a las 
siguientes comarcas y términos municipales: 

- Horta de València: Alcàsser i Picassent 

- Comarca Ribera del Xúquer: Cotes 

- Comarca La Costera de Xàtiva: Barxeta, Genovés, Llosa de 
Ranes, Lloc Nou d’En Fenollet, Rotglà i Corberà y Xàtiva 

- Comarca Vall d’Albaida: Benigànim, Quatretonda, Llutxent y 
La Pobla del Duc. 

Así pues, no dudes en solicitarnos presupuesto sin compro-
miso de tu seguro. Puedes dirigirte a cualquiera de nuestras 
oficinas para solicitar asesoramiento a nuestros expertos en 
seguros.  

También puedes contactar con nosotros llamando al 
963530036,  WhatsApp 673790072 o seguros@launio.org.  

Contrate su seguro de caqui hasta el 20 de enero

La contratación del seguro del caqui, con la cosecha del pró-
ximo año, se inició el pasado 1 de diciembre y concluirá el 

próximo 20 de enero. / LAURA PALACIOS

La primera quincena del mes de octubre se caracterizó por tor-
mentas acompañadas de pedrisco y viento sobre la Comuni-
dad Valenciana que afectaron entre otros cultivos al caqui, este 
último dañado de forma significativa. Un área de 2.218 hectá-
reas aseguradas afectadas, con una previsión de indemniza-
ciones de 4,71 millones de euros. A esto sumamos la última 
DANA del mes de noviembre, donde diversos eventos de lluvia, 
inundación, viento y pedrisco ha vuelto a golpear fuertemente 
este cultivo, cuyas tasaciones se siguen realizando actual-
mente y está pendiente de valoración económica. 

Esto demuestra una vez más la importancia de tener un ade-
cuado seguro contratado para la cobertura de estas y otras in-
clemencias meteorológicas tales como: 

- Pedrisco 

- Helada en brote y fruto 

- Riesgos excepcionales: fauna silvestre, incendio, inundación-
lluvia torrencial, lluvia persistente, viento. 

- Resto de Adversidades climáticas 

Existen varias modalidades de seguro para adaptarlas a las ca-
racterísticas de cada explotación en particular y sobre la manera 
de  realizar el cálculo de la indemnización que corresponda: 
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OFICINES DE LA UNIÓ DE LLAURADORS I  RAMADERS

PROP 
DE TU

Cerca de ti

#LaUnióSomFutur

A L A C A N T     
Comarca Ofi cina Adreça Telèfon Correu Electrònic
OFICINA PROVINCIAL LA UNIÓ - Elx Camino Vizcarra, 1 Partida Alzabares Bajo T966614668 elx@launio.org

 Alacantí LA UNIÓ - Alacant C/ Pintor Lorenzo Casanova, 4-4º. M662364613 atrave@launio.org
Alt Vinalopó-El Comtat LA UNIÓ - Beneixama C/ Doctor Silvestre, 1 M662364613 atrave@launio.org
Marina Alta LA UNIÓ - Pego C/ Sant Eloi, 6 Edif. OCAPA (Cámara Agraria) M662364613 atrave@launio.org
Marina Baixa LA UNIÓ - Callosa d’En Sarrià C/ Jaume Roig, 5 (Biblioteca Sala OMAC) M662364613 atrave@launio.org
Vega Baja LA UNIÓ - Almoradí Ctra. Algorfa , 16 (Escuela de Ofi cios Taller) M662364613  atrave@launio.org

 Vinalopó Mitjà LA UNIÓ - Pinoso Av. Constitución, 62 M662364613 atrave@launio.org
    

C A S T E L L Ó     
Comarca Ofi cina Adreça Telèfon Correu Electrònic
OFICINA PROVINCIAL  LA UNIÓ - Castelló C/ Ramón y Cajal, 17 T964270366 asegarra@launio.org
Alto Palancia LA UNIÓ - Jérica Av. Constitució, 11 T964128142 altopalancia@launio.org

  LA UNIÓ - Segorbe C/ Fray Luis Amigó, 11-2º T964128142 altopalancia@launio.org
Els Ports LA UNIÓ - La Mata C/ Esglesia, 7 T964180070 elsports@launio.org
Maestrat LA UNIÓ - Albocàsser C/ Huerta, 15 T964428475 ebarreda@launio.org

  LA UNIÓ - Alcalà de Xivert C/ Santa Barbara, 6 T964497036 lajana@launio.org
  LA UNIÓ - Benassal Plaça d’En Blasc d’Aragó, 18 M608099516 egarcia@launio.org
  LA UNIÓ - Benicarló C/ Cesar Cataldo, 2 T964460068 lajana@launio.org
  LA UNIÓ- Canet Lo Roig Avda. Isabel Llombart, 7 T964494056 sromeu@launio.org
  LA UNIÓ - Culla C/ Recaredo García, 11  M608099516 egarcia@launio.org
  LA UNIÓ - La Jana C/ Xert, 33 - 1º T964497036 lajana@launio.org
  LA UNIÓ - Sant Mateu Plaça del Llaurador, 1 (Llar del Jubilat) M610509351 lajana@launio.org

Plana Alta-Alcalatén LA UNIÓ - Cabanes C/ Sant Vicent, 38 T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Els Rosildos Av. Constitució T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Les Coves de Vinromà C/ Nou, 15 T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Les Useres Plaça Ajuntament, 9 (Baix) T964388955 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Torreblanca C/ Sant Antoni, 143 T964332176 planaalta@launio.org

Plana Baixa LA UNIÓ - La Vall d’Uixó C/ Salvador Cardells, 29 T964692018 planabaixa@launio.org
  LA UNIÓ - Vila-real C/ La Murà, 28 T964535533 planabaixa@launio.org
    

VA L È N C I A     
Comarca Ofi cina Adreça Telèfon Correu Electrònic
OFICINA PROVINCIAL  LA UNIÓ - València C/ Marqués de Dos Aigües, 3-1º T963530036 launio@launio.org
Camp de Túria LA UNIÓ - Benaguasil C/ Benissanó, 57 T962531417 rperis@launio.org

  LA UNIÓ - La Pobla de Vallbona C/ Senyera, 31 T962531417 rperis@launio.org
Horta Nord LA UNIÓ - Meliana C/ Maria Manglano, 2 M674007515 jlucas@launio.org
Horta Sud LA UNIÓ - Silla C/ Santa Teresa, 11 T962531417  rperis@launio.org
Hoya de Buñol LA UNIÓ - Cheste C/ Mariana de Pineda, 1 T962531417 rperis@launio.org
La Costera LA UNIÓ - Xàtiva Ptge Moncada/ Alameda, S/N 2º PIS T962283895 valldalbaida@launio.org
La Safor LA UNIÓ - Barx C/ Gandia nº 55 (Antic Ajuntament) T962264020 valldalbaida@launio.org
Ribera Alta LA UNIÓ - Alginet C/ Arzobispo Sanchis, 26 T962531417  rperis@launio.org

  LA UNIÓ - Carlet C/ Nostra Senyora de l’Assumpció, 98 T962531417  rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Turís C/ Pablo Iglesias, 1 T962531417  rperis@launio.org

Ribera Baixa LA UNIÓ - Cullera C/ El Prado (Antiga OCAPA) T962531417 rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Sueca CAM C/Cullera, 15 T962531417  rperis@launio.org

Utiel-Requena LA UNIÓ - Requena C/ Chera, 1 T607207464 aserrano@launio.org
  LA UNIÓ - Utiel C/ Beato Gálvez, 4-1º T962171056 aserrano@launio.org

Vall d’Albaida LA UNIÓ - Fontanars C/ Antonio Machado, 5 (Centre Cultural 1pis) T962264020 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - La Pobla del Duc C/ Metge Oscar Durich, 34-1 T962250581 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - Llutxent C/ Parc de Llaurador, S/N T962294271 foltra@launio.org
  LA UNIÓ - Quatretonda C/ Sant Josep, 9 T962264020 valldalbaida@launio.org




